
عزم وزارت راه و 
شهرسازی برای تامین 
مسکن نیروهای مسلح

وزیر راه و شهرســازی با اشاره به عزم این وزارتخانه برای تامین مسکن نیروهای مسلح گفت: بیش 
از ۲۳۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن برای خانواده های نیروی مســلح در مراحل مختلف ساخت 
قرار دارد.به گزارش خبرگزاری مهر، مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی از عزم جدی وزارت راه 
و شهرســازی برای تأمین مسکن نیروهای مسلح خبر داد و گفت: بهترین و بی سابقه ترین تصمیم 
برای تأمین مسکن خانواده بزرگ ارتش گرفته شده است.وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه حدود 
۲ میلیون و ۲۲۴ هزار واحد نهضت ملی مسکن در سراسر کشور وارد مراحل مختلف ساخت شده 
است، افزود: بیش از ۲۳۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن برای خانواده های نیروی مسلح در مراحل 

مختلف عملیات ساخت قرار گرفته است.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان 
اینکه برنامه ای برای افزایش قیمت بلیت 
هواپیما تا پایان سال نداریم، گفت: ما در 
شــورای عالی هواپیمایی کاملا موافقیم 
نرخ ســوخت واقعی شــود. امــا نظام و 
کشور باید بپذیرد که درآن صورت قیمت 
تمام شده بلیت نمی تواند تابع نرخ گذاری 
محمدی بخش  باشد.محمد  مشخص شده 
با حضور در بیست  و چهارمین نمایشگاه 
رسانه های ایران در غرفه ایسنا درباره یارانه 
ســوخت هواپیما بیان کرد: نرخ سوخت 

باید واقعی شــود و این درخواســت دولت و حتی شرکت های هواپیمایی است؛ اما 
در حــال حاضر تنها مزیت رقابتی شــرکت های هواپیمایی ایرانی، در جنگ نابرابر 
حوزه هوانوردی، همین یارانه سوخت است، زیرا همه دنیا به شرکت های هواپیمایی 
کمک می کنند. این تعریف یا کمک نقدی اســت یا بــه روش های دیگر.وی ادامه 
داد: ما در یک جدول نرخ تمام شده قیمت هواپیما را تعیین کردیم، همچنین نرخ 
حساسیت قیمت سوخت به نرخ بلیت هواپیما را مشخص کردیم؛ یعنی اگر قیمت 
ســوخت ۶۰۰ تومان با بیشتر باشد، خروجی آن مشخص است. ما در شورای عالی 
هواپیمایی کاملا موافقیم که این نرخ واقعی شود. اما نظام و کشور باید بپذیرد که 
قیمت تمام شــده بلیت نمی تواند تابع نرخ گذاری مشخص شده باشد، یعنی نسبت 
نرخ حساسیت سوخت به نرخ بلیت باید رعایت شود.معاون وزیر راه و شهرسازی با 
بیان اینکه همه بزرگان نظام برای تصمیم گیری این موضوع مهم جلسه می گذارند، 
گفت: این تصمیم دلایل و اثرات متعددی می تواند بر صنعت و اقتصاد داشته باشد 
که محاســن و معایبی هم دارد که باید در کمیســیون اقتصــادی دولت به عنوان 
مرجع تصمیم گیر این موضوع بررسی شود تا تصمیم نهایی گرفته شده و به تایید 
رئیس جمهور برسد و ابلاغ شــود.تولید سوخت هوایی ایران، کمتر از پنج میلیون 
لیتر در روز استمحمدی بخش با بیان اینکه کلیه تولید ما در سوخت هوایی کمتر از 
پنج میلیون لیتر در روز است، گفت: بنزین هوایی با بنزین معمولی متفاوت است. 
مشــتقاتی از نفت ســفید با افزودنی هایی ترکیب شده و سوخت هوایی را تشکیل 
می دهــد و فرآیند آن با تولید بنزین معمولی متفاوت اســت. در نتیجه به موضوع 
ناترازی سوخت ارتباطی ندارد؛ همچنین میزان مصرف پروازهای داخلی و خارجی 
شرکت های داخلی، ایرلاین های خارجی، نیروهای مسلح، شرکت های هلی کوپتری 
است.وی با بیان اینکه شرکت های هواپیمایی مجاز به افزایش قیمت بلیت نیستند، 
گفت: سازمان هواپیمایی، تعزیرات و قوه قضاییه به موضوع افزایش قیمت بلیت ورود 
کرده  و جریمه های ســنگینی وضع کردند. ما البته حرف شرکت های هواپیمایی 

را هم می شــنویم. در حال حاضر به عنوان  دولت 
بــرای  رای دیوان برای آزادســازی بلیت هواپیما 
درخواســت اعمال ماده ۹۱ کردیــم و این رای 
موقوف الاجرا شده است.رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری ادامه داد: البته رای دیوان عدالت باید در 
آینده نزدیک مشــخص شود. اگر این رای تعیین 
تکلیف شود، تکلیف نرخ گذاری هم معلوم خواهد 
شد. ضمن اینکه در شورای عالی هواپیمایی هم 
برای واقعی کردن نــرخ تلاش می کنیم؛ تابته تا 
پایان ســال برنامه ای برای افزایش نرخ نداریم و 
بعد از آن مصوبه شورای عالی هواپیمایی مبنای 
عمل اســت.محمدی بخش درباره اعطای مجوز به ایرلاین های خارجی  برای انجام 
بخشــی از پروازهای داخلی توضیح داد: این یک کار مرســوم در دنیاســت و جزو 
اختیارات خاص ســازمان هواپیمایی کشوری محســوب می شود که از دولت برای 
اعمــال آزادی های پنجم تا نهم مجوز بگیرد و بنا بــه اختیار خودش این آزادی را 
در اختیار شــرکت های خارجی ثالث قرار دهد.سازمان هواپیمایی، اعطای مجوز به 
ایرلاین هــای خارجی برای پروازهای داخلی را پیگیــری می کندوی  ادامه داد: این 
اتفاق در برخی موارد هم رخ داده است و ۲۷ پرچم در ایران پرواز می کنند و برخی 
از اینها آزادی پنجم دارند. ما باید از این ظرفیت اســتفاده کرده تا بخشی از فاصله 
۳۰۰ فروند کمبود ناوگان را جبران کنیم؛ مشروط به اینکه ملاحظات زیرساختی 
از جمله امنیتی، سیاسی و اقتصادی را هم در نظر بگیریم. ما نباید در شرایطی که 
۳۰۰ هواپیمــا کمبود داریم، خــود را از این موضوع محروم کنیم اما باید معایب و 
محاسن را بســنجیم.  البته ما به عنوان یک فرصت به این موضوع نگاه می کنیم و 
سازمان هواپیمایی کشــوری هم این موضوع را  پیگیری می کند.معاون وزیر راه و 
شهرســازی با بیان اینکه به عنوان دستگاه هوایی کشور باید همه فرصت های خود 
را برای توسعه ناوگان انجام دهیم، گفت: امروز حق تمام ۸۰ میلیون جمعیت ایران 
اســت که در ۱۰۰ فرودگاه کشــور هر زمان که بخواهند سوار هواپیما شوند و این 
کار می تواند از طریق تغییر نرخ یا توسعه ناوگان صورت گیرد.محمدی بخش با بیان 
اینکه حمل ونقل شــقوق مختلفی دارد، گفت: شاید بخش های جاده ای، ریلی هم 
اهمیت بیشتری داشــته باشد اما همه شقوق حمل ونقل باید به کمک هم بیایند؛ 
مــا هم باید دامنه را باز بگذاریم که هر فردی بتواند از اولویت خود اســتفاده کند. 
همه ۸۰ میلیون ایرانی هم حق دارند در صورتی که شرایط لازم را داشته باشند از 
حمل ونقل هوایی استفاده کنند. در عین حال حمل ونقل ترکیبی جزو اهداف عالی 
همه کشــورهای دنیاست، اما ما نباید خود را محروم کنیم، زیرا نیاز واقعی ما ۵۰۰ 

فروند است.

جزئیات نشست شورای عالی کار

تاکید بر تعیین تکلیف سبد معیشت کارگران
درحالی که قرار بود در نشست روز گذشته شورای عالی کار بحث مزد منطقه ای به عنوان یکی از دستور کارها مورد بحث و بررسی قرار گیرد، 
طبق گفته نمایندگان کارگری کل این جلسه تنها به اصلاح آیین نامه انتخاب اعضای مراجع تشخیص و حل اختلاف گذشته و هیچ صحبتی 
درباره دستمزد یا مزد منطقه ای به میان نیامده است.علیرضا میرغفاری - نماینده کارگران در شورای عالی کار در گفت وگو با ایسنا، در توضیح 
جزییات نشست شورای عالی کار اظهار کرد: جلسه با حضور وزیر کار برگزار شد و دستور کار این نشست دو موضوع بررسی مزد منطقه ای و 
اصلاح آیین نامه انتخاب اعضای مراجع تشخیص و حل اختلاف بود اما کل جلسه شورا به بحث اصلاح آیین نامه پرداخته شد و هیچ صحبتی 
درخصوص مزد منطقه ای به میان نیامد و گزارشی در این زمینه ارائه نشد.وی با بیان اینکه جلسه به گونه ای پیش رفت که گویا دغدغه مزد 
وجود نداشت و دستمزد در حاشیه اصلاح آیین نامه انتخاب اعضای مراجع تشخیص و حل اختلاف قرار گرفت، اظهار کرد: رقم سبد معیشت 
کارگران هنوز مشخص نشده و فرصت ما تا پایان سال برای پرداختن منطقی و صحیح به موضوع دستمزد روز به روز کمتر می شود.میرغفاری 
در ارزیابی دلیل عدم طرح پیشنهاد مزد منطقه ای در جلسه شورای عالی کار گفت: ممکن است به دلیل انتخابات پیش رو موقتا به این بحث 
ورود نشده باشد تا بعد از انتخابات مجددا مطرح شود ولی اینکه عقب نشینی از پیشنهاد مزد منطقه ای صورت گرفته یا نه اطلاعی نداریم.به گفته 
وی انتظار گروه کارگری این است که در فرصت باقی مانده تا پایان سال به بحث مهم دستمزد جامعه کارگری پرداخته شود و سبد معیشت 

به حاشیه رانده نشود.نماینده کارگران در 
شــورای عالی کار درباره جلسه آتی شورا 
نیز گفت: هنوز تاریخ نشســت بعد اعلام 
نشده ولی پیش بینی می شود جلسات به 
زودی برگزار شــود چون جلسات کمیته 
مزد برای تعیین رقم ســبد معیشت باید 
متعاقبا شــکل بگیــرد و اکنــون که در 
اسفندماه هستیم با توجه به زمان اندکی 
که باقــی مانده باید هرچه ســریع تر به 
بحث سبد معیشت ورود کنیم.میرغفاری 
خاطرنشان کرد: متاسفانه تعلل و تاخیر در 
برگزاری جلسات برای چانه زنی های مزد 
باعث می شــود که موضوعــات مزدی به 
جمع بندی نرســد و در نهایت نمایندگان 

کارگری مقصر شناخته می شوند.
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رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: ما امســال بودجه را بدون کسری پشت سر می گذاریم البته منابع ما کامل تحقق پیدا نمی کند.به گزارش ایسنا، داود 
منظور در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران درباره همکاری ایران و ارمنستان، اظهار کرد: هجدهمین نشست کمیسیون مشترک ایران و ارمنستان 
توافق خوبی انجام گرفت. ما به دنیال این هستیم کریدور شمال جنوب را از خلیج فارس به دریای سیاه برسانیم که در این زمینه توافقاتی صورت گرفت. در 
زمینه تجارت، گمرک، بهداشت و درمان، مناطق آزاد و گردشگری ۲۱ بند توافق نامه صادر شده است تا به تجارت ۳ میلیاراد دلار با ارمنستان نزدیک شویم. 

وی ادامه داد: عیدی همه کارکنان کامل تخصیص داده شده و به تدریج در حال پرداخت است.

www.sobh-eqtesad.ir

منظور: بودجه امسال را بدون کسری پشت سر می گذاریم

info@sobh-eqtesad.ir

سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت خبر داد

افزایش ۲۰ تا ۴۰ درصدی 
کارت های سوخت جایگاه ها 

در ایام نوروز

ســخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت بــه افزایش کارت هــای آزاد در 
ایام نوروز اشــاره کرد و گفت: به تناســب جایگاه هــا و میزان عرضه بنزین، 
تعــداد کارت هــای آزاد حــدود ۲۰ الی ۴۰ درصــد، افزایــش می یابد.به 
گزارش ایســنا، رضا نواز - ســخنگوی صنف جایگاه داران سوخت، در یک 
برنامه تلویزیونی، با اشــاره به افزایش حجم ســفرها در ایــن ایام و افزایش 
میــزان مصرف بنزین و متعاقب آن نیاز به کارت های ســوخت بیشــتر در 
جایگاه های ســوخت در سراسر کشــور اظهار کرد: در ایام نوروز به فراخور 
میزان فــروش جایگاه ها و تعــداد جایگاه هایی که در مســیرها قرار دارند، 
تعــداد کارت ها افزایش پیدا می کند و پیش بینی ما این اســت که بین ۲۰ 
الــی ۴۰ درصــد تعداد کارت های آزاد ســوخت، در این ایــام افزایش یابد.

صنعت شیلات ایران دانش پذیر 
است

رییس ســازمان شیلات ایران گفت: صنعت شــیلات دانش پذیر است و نیاز 
به دانــش بالایی در حوزه های مختلــف دارد.به گــزارش خبرگزاری مهر، 
سیدحســین حسینی، رئیس سازمان شــیلات ایران در نشست هم اندیشی 
شیلات، دانشگاه و صنعت گفت: اگر بخواهیم به سمت آب های دور و سواحل 
فرا سرزمینی برویم باید به شناورهای تخصصی اقیانوس پیما مجهز شویم و 
برای شناورها به پشــتیبانی های تخصصی نیز نیاز داریم.وی ادامه داد: نیاز 
بخش شــیلات به دانش گسترده و متنوع اســت و ضروری است از ظرفیت 
شــرکت های دانش بنیان و دانشــگاه ها برای حکمرانی درست در این بخش 
بهره ببریم.حســینی با بیان اینکه میان بخش شــیلات، صنعت، دانشگاه و 
شــرکت های دانش بنیان باید آشتی اتفاق بیفتد، اظهار داشت: ما در توسعه 
افقی و عمودی باید به مرزهای دانش برســیم.وی تاکید کرد: توسعه مقابل 
حفاظت نیست و محیط زیست با توســعه حفظ می شود.معاون وزیر جهاد 
کشــاورزی گفت: در دنیا ۱۹ میلیــون تن از آبزیــان را در آب های عمیق 
صید می کنند، اما ما هنوز در عمق ۲۰۰ متری صید می کنیم و نتوانســتیم 
معقولانه از این ذخایر در حوزه خوداتکایی بهره برداری کنیم.وی افزود: اکنون 
در جهــان ۶.۲ میلیــون تن ماهی تیلاپیا تولید می شــود در حالی که ما از 
ظرفیت های موجود در این زمینه استفاده نکردیم.حسینی تصریح کرد: حل 
مسائل در بخش شــیلات با حکمرانی در مدیریت انسانی صورت می گیرد.

در حاشیه جلسه دولت

اوجی: توطئه اسرائیل غاصب در 
حادثه خطوط گازرسانی سریعا 

ترمیم شد

وزیر نفت از خنثی ســازی سریع توطئه اســرائیل غاصب در حادثه خطوط 
گازرســانی، خبر داد. به گزارش ایسنا، اوجی چهارشــنبه ۲ اسفند ۱۴۰۲ 
پس از جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: دشــمن قصد 
داشــت گاز بخش خانگی را قطع کند ولی مــا آمادگی کامل در همه حوزه 
ها آمادگی کامل داشــتیم و بدون اینکه اتفاق خاصی بیفتد، در کوتاه ترین 
زمان ممکن خطــوط را که در مناطق صعب العبور بود، ترمیم کردیم. هیچ 
جای کشــور قطعی گاز نداشتیم. این انفجار توطئه اسراییل غاصب بود ولی 
این توطئه خنثی شد.خط لوله گاز به پاکستان، تصریح کرد: خط لوله هفتم 
از عســلویه تا چابهار کشیده شده و بخشــی از این گاز برای صادرات است. 
خط لوله ۵۶ اینچ اســت کخ روزانه ۱۲۰ میلیــون متر مکعب گاز را انتقال 
می دهد که بخشــی از ان برای صادارت به پاکســتان است. این قراداد ۱۰ 
ســال پیش امضا شــده ولی به دلیل تحریم ها، طرف پاکستانی اجرا نکرده 
و در دولت قبل هم کوتاهی هایی شــده است اما الان مذاکراتی با پاکستان 
انجام شده و آنها علاقمند به احیای این طرح هستند ما هم امادگی را داریم. 
وقتی پاکســتان عملیات اجرایی خود را شــروع کند ما هم اقدام می کنیم.

گزیده خبر

رئیس سازمان هواپیمایی در غرفه ایسنا:

بلیت هواپیما امسال گران نمی شود

رئیسی در جلسه هیئت دولت:

مسئولان از ظرفیت ها، نشاط و انگیزه جوانان غفلت نکنند
خیاطیان در نمایشگاه رسانه های ایران به ایسنا خبر داد

حمایت از دانش بنیان ها برای تولید 
فراسرزمینی در دستور کار صندوق 

نوآوری

سقوط قیمت دلار جهانی

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشــاره به اهمیت توســعه صادرات برای شرکت های دانش بنیان از 
حمایت این صندوق برای تولید فراسرزمینی این شرکت ها خبر داد.دکتر محمدصادق خیاطیان در نمایشگاه 
رســانه های ایران با حضور در غرفه خبرگزاری دانشــجویان ایران در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اهمیت 
صادرات برای شــرکت های دانش بنیان، افزود: اگر به این مقوله در  شرکت های دانش بنیان توجهی صورت 
نگیرد، اهدافی که مد نظر ما اســت، رقم نخواهد خورد.وی با بیان اینکه ظرفیت صادراتی این شرکت ها به 
اندازه ای زیاد شده است که می توانند وارد بازارهای سایر کشورها شوند، اظهار کرد: برای صادرات شرکت ها 
برنامه های متعددی داریم که یکی از آنها تولید و صادرات این شرکت ها و همچنین تولید فراسرزمینی است.

آماده سازی ۲۰ هزارتن میوه شب عید

نرخ بهره بالا چرا آثار زیان بار اقتصادی 
دارد؟

سود ۲۵۰ میلیارد دلاری غول های نفتی 
غربی از جنگ اوکراین
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گزیده خبر

استقبال قوی مراجعان و حضور 
متعهدانه مسئولان

بیســت و چهارمین نمایشگاه رســانه های ایران با شعار »نجستم همیشه جز از 
راستی« از یکشنبه ۲۹ بهمن تا چهارشنبه ۲ اسفند ۱۴۰۲ در مصلی بزرگ امام 
خمینی )ره( تهران در حال برگزاری اســت. گزارش کامل ایسنا از سومین روز 
این نمایشگاه را می توانید در این گزارش مرور کنید.به گزارش ایسنا، چهارمین 

روز از بیست و چهارمین نمایشــگاه رسانه های ایران نمایشگاه رسانه های ایران 
صبح امروز-چهار شــنبه-دوم اسفند۱۴۰۲،  با شــعار »نجستم همیشه جز از 
راســتی« آغاز شد.این نمایشگاه پس از ۶ سال وقفه و اعمال تغییراتی چشمگیر 
نسبت به دوره های گذشته در مصلی بزرگ امام خمینی )ره( با حمایت شرکت 
خدمات ارتباطی رایتل تهران برگزار می شــود و با حضور بیش از ۶۰۰ رســانه 
و مجموعه هــای خلاق و دانش بنیان فعال در این حوزه، میزبان اهالی رســانه، 
فرهنگ و فناوری است.برگزاری مناظرهای سیاسی، برپایی نشست های علمی، 
معرفی کتاب های حوزه رسانه، کارگاه های آموزشی فعال، برگزاری نشست خبری 
مســئولان اجرایی و...  از جمله برنامه های اصلی نمایشــگاه  است.در چهارمین 
روز از بیســت و چهارمین نمایشــگاه رســانه های ایران، وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی به غرفه ایســنا آمد در گفت و گو با خبرنگار این رســانه، با 
اشــاره به دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: قطعا حضور 
نمایندگانی که متخصص باشند، تجربه داشته باشند و بتوانند قوانین پیشرفته را 
وضع کنند، مورد تایید است و امیدواریم که با مشارکت مردم این اتفاق بیافتد.

بهرام عین اللهی درباره مطالبات وزارت بهداشــت از مجلس دوازدهم با توجه به 
برنامه های دولت در حوزه سلامت، گفت: ما قانون گذار نیستیم و مجری هستیم 
و بر همین اساس هم در دولت مسایلی را اجرا می کنیم که در مجلس به تصویب 
رسیده است؛ بنابراین قطعا یک مجلس مقتدر و مجلسی که بتواند قوانین خوبی 
را بگذارد و آیین نامه ها و مســایل را نیز خوب ببیند، می تواند به ما کمک کند.

در چهارمین روز از بیست و چهارمین نمایشگاه رسانه های ایران در غرفه ایسنا، 
کوروش دست پاک معاون دبیرکل حزب سازندگی و محسن نراقی دبیر شورای 
تبین مواضع بســیج دانشجویی با حضور در غرفه ایسنا در نمایشگاه رسانه های 
ایران درباره موضوع انتخابات به مناظره نشستند.کوروش دست پاک در بخشی 
از این مناظره در پاســخ به سوالی در ارزیابی از فضای انتخابات، گفت: وضعیت 
انتخابات امسال با سال های قبل متفاوت است. سال های قبل فضا انتخاباتی تر 
بود و مردم بیشــتر صجبت می کردند اما الان شاید دغدغه یک قشر از فعالان 
سیاســی و گروه های مرجع باشد و قشری از مردم بی اهمیت شده است. حالا 
چه شــده اســت که درصد قابل توجهی از مردم و دلسوزان ایران به این رسیده 
که انتخابات تفاوتی برای آن ها در زندگی شان ندارد.نراقی نیز گفت: مولفه های 
متعددی در مشــارکت موثر اســت، در طول جمهوری اسلامی مواردی بود که 
برخی سیاســیون همچون مرحوم هاشمی رفسنجانی می خواستند با انتخابات 
فرمالیته به کسی برسند که به اهداف آن ها برسند. اما تاکید امام و رهبری آن 
اســت که در شکل گیری حاکمیت مردم نقش افرین هستند. مساله موثر دیگر 
فهم مردم از میزان خدمتی اســت که دریافت می کنند یعنی احســاس کنند 
مسئولان برای حل مشــکلات آن ها تلاش کرده و به دنبال اهداف خودشان و 
خارج فرستادن بچه هایشان نیستند به مشارکت ترغیب می شوند. مولفه دیگر 
تنوع رقابت سیاسی است که به پرشور بودن انتخابات کمک می کند اما انتخاباتی 
هم بوده که تنوع گســترده داشته اما مشارکت پایین بود مثل شورای شهر دوم 
که مشــارکت حداقلی شاهد بودیم.رئیس دانشگاه آزاد اسلامی از مهمانان امروز 
غرفه ایســنا بود که با بیان اینکه امید آفرینی بایــد در کانون توجه قرار گیرد، 
گفت: بزرگترین مولفه ای که موجب امیدآفرینی انسان ها می شود، سرمایه گذاری 
برای اثرگذاری اســت. افزایش ضریب تاثیر از اهمیت زیادی برخوردار اســت و 
این موضوع مبتنی بر واقع گرا کردن دانشجو است.بمحمدمهدی طهرانچی اظهار 
کرد: یکی از مطالبات جامعه، پاسخگویی دانشگاه به نیازهای جامعه چه در قالب 
حکمرانی و چه در قالب ســبک زندگی است. دانشگاه باید ماموریت پذیر شود و 
هنگامی که ماموریت پذیر می شود، ماموریت پذیری باید در تمام ارکان آن ظهور 
و بروز کند.سرپرست سازمان تعاون روستایی  هم ضمن بازدید از غرفه ایسنا در 
نمایشــگاه رسانه های ایران، در مورد موضوعاتی چون عرضه و قیمت میوه شب 
عید و عرضه خرمای ماه رمضان صحبت کرد.ایوب فصاحت با اشاره به اینکه ۲۰ 
هزار تن سیب و پرتغال جهت توزیع در شب عید آماده کرده ایم گفت: بیش از ۲۰ 
هزار تن هم ذخیره احتیاطی در نظر گرفته ای که اگر بازار نوسانی داشت بتوانیم 
از آن استفاده کنیم. مدیر مسئول روزنامه جام جم هم با حضور در غرفه ایسنا با 
اشاره به استقبال خوب از نمایشگاه مطبوعات امسال، تاکید کرد که رسانه های 
فعــال در عرصه فضای مجازی باید حضور پررنگ تری در نمایشــگاه مطبوعات 
داشته باشــند.مهدی گیوه کی در خصوص کیفیت نمایشگاه امسال اظهار کرد: 
نمایشگاه امسال پس از ۶ سال وقفه مجددا برگزار شده است و از این جهت باید 
گفت نسبتا نمایشگاه خوبی است .مسئول بخش ویژه نوآوری و فناوری های نوین 
حوزه رسانه هم با اشاره به بخش نوآوری و فناوری بیست و چهارمین نمایشگاه 
رســانه های ایران، اعلام کرد: در این بخش نمایشــگاه ۲۴ دستاورد شرکت های 
فناور در حوزه خبرنویسی عرضه شده است. از دیگر مهمانان غرفه ایسنا در بیست 
و چهارمین نمایشگاه رسانه های ایران، سردار رضا طلایی نیک سخنگوی وزارت 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و ... بودند.علی رغم آنکه اعلام شده بود مراسم 
اختتامیۀ بیست وچهارمین نمایشگاه رســانه های ایران عصر امروز-چهارشنبه 
برگزار می شود و این نمایشگاه به کار خود پایان می دهد، وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در حاشیه جلسه امروز هیات دولت در جمع خبرنگاران از تمدید زمان 

برگزاری نمایشگاه رسانه های ایران تا بعد از ظهرپنجشنبه. 

حاشیه جلسه دولت

وحیدی: تغییر قوانین مهاجرت در 
مجلس بررسی می شود

وزیر کشــور از بررسی تغییر قوانینی مهاجرت در مجلس شورای اسلامی خبر داد.به 
گزارش ایســنا، احمد وحیدی چهارشنبه ۲ اسفند ۱۴۰۲ پس از جلسه هیئت دولت 
در جمع خبرنگاران اظهار کرد: کارت هوشمند اتباع تهیه شده و در حال توزیع است. 
اتباع غیرمجاز باید برگردند و بقیه ساماندهی شوند. لایحه ای هم درباره نحوه مواجهه 
با افراد غیرمجاز تهیه شــده که الان در مجلس است.وی در پاسخ به این پرسش که 
اجاره ساعتی خانه مجاز است؟ گفت: نه من یادم نیست کسی این چنین مجوزی را 
صادر کرده باشــد.وحیدی درباره تبلیغات انتخابات نیز بیان کرد: زمینه خوبی برای 
تبیلغات در صداوســیما و فضای مجازی فراهم شــده است و داوطلبان مراقب کنند 
یگدیگر را تخریب نکنند و موضوعاتی که خارج از حوزه و اختیاراتش است قول ندهند.

وزیر کشور در پایان درباره حذف گزینه عجله دارم از تاکسی های اینترنی، گفت: باید 
به این مورد رسیدگی شود.

نمایشگاه رسانه های ایران

منصوری: دولت اجرای پروژه های 
عمرانی در حوزه سیاسی را متوقف کرد

معاون اجرایی رئیس جمهور گفــت: دولت اخیرا برخی پروژه های عمرانی که تعریف 
اشتباه داشــته را متوقف کرده است.محســن منصوری در گفت وگو با ایسنا، درباره 
برنامه هــای دولت برای تکمیل پروژه های نیمه تمام اظهار کرد: سیاســت دولت این 
است که پروژه های باز بسته شود البته نه فقط در حوزه عمرانی بلکه در حوزه سیاسی 
و دیپلماســی پرونده های باز در حال بسته شدن است در این زمینه پرونده های بازی 
وجود داشــته و از این دولت به دولت دیگری منتقل می شــده و حل نشده است.وی 
اضافه کرد: پروژه های عمرانی نیمه تمام در دولت سیزدهم در حال پیگیری، عارضه یابی ، 
تصمیم گیری و حل و فصل اســت. اشکالاتی هم در این زمینه وجود داشته از جمله 
این که اشــکالات مالی یا مدیریتی یا این که معارض ایجاد شــده است. دایره برخی 
پروژه ها سیاسی بوده و تعریف غلطی داشته است و با فشار فرد ذی نفوذی تعریف شده 
اســت که ما اخیرا برخی از این پروژه ها را متوقف کردیم چون با بررســی های انجام 
شده این نتیجه حاصل شــد که این پروژه ها ضرورت نداشته است چند روز گذشته 
وزارت تعاون در کمیته مولد ســازی چند پروژه آورد و جمع بندی کرده بود که آنها 
باید متوقف شــوند چون ضرورتی نداشته است. این پروژه ها تازه تعریف شده و اعتبار 

و زمین گرفته بودند.

رئیس جمهور تصریح کرد: ســلامت معنوی، 
یک بعُد در عرض دیگر ابعاد سلامت نیست، 
بلکه به صورت طولی همه عرصه های جسم، 
روان و اجتماع را فرا گرفته و تأثیرات وســیع 
و عمیقی بر ابعاد مختلف زیســت آدمی در 
ســاحت  های فردی و اجتماعی دارد و لذا از 
اهمیت و ضرورت ویژه  ای برخوردار اســت.به 
گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی در پیامی 
بــه همایش علمی »قرآن، ســلامت معنوی 
اســلامی و جامعه« تصریح کــرد: طبعاً فهم 
عمیق و دقیق ســلامت معنــوی قرآن  بنیاد، 
نیازمند واکاوی و بررسی این موضوع از منظر 
آیات روح بخش الهی است که امید است این 
همایش علمی بتوانــد در تبیین و ترویج آن 

گام های اثربخشــی بردارد.متن کامل پیام رئیس جمهور به شرح زیر است؛ »بسم الله 
الرحمن الرحیم همایش علمی »قرآن، سلامت معنوی اسلامی و جامعه« از منظر اندیشه 
اسلامی، »سلامت معنوی«، مهم ترین، عمیق ترین و تأثیرگذارترین بعُد از ابعاد چهارگانه 
سلامت جسمی، روانی، اجتماعی و معنوی انســان محسوب می  شود. سلامت معنوی 
را بایــد حالت اطمینان، امنیت، آرامش و ســکون قلبی و روحی دانســت که از اعتقاد 
و اعتماد به منبــع و قدرتی برتر و متفاوت از عوامل مادی و پیرامونی نشــأت می گیرد 
و موجــب افزایش امید، رضایتمندی و نشاط درونــی در انســان می  گردد و در نهایت 
به سلامت و تعالی همهجانبه انسان و جامعه منجر می  شــود. از ســوی دیگر، در پرتو 
»سلامت معنوی اسلامی« بینش، گرایش و کنش فردی، خانوادگی و اجتماعی انسان 
در جهت قرب و رضای الهی قرار می گیرد. بنابراین می  توان گفت سلامت معنوی، یک 
بعُد در عرض دیگر ابعاد ســلامت نیست، بلکه به صورت طولی همه عرصه های جسم، 
روان و اجتماع را فرا گرفته و تأثیرات وسیع و عمیقی بر ابعاد مختلف زیست آدمی در 
ساحت های فردی و اجتماعی دارد و لذا از اهمیت و ضرورت ویژه ای برخوردار است. از 

دیدگاه قرآن کریم، انسان هنگامی به سلامت 
معنوی دست مییابد که جایگاه خود در عالم 
هســتی و نسبت خود با خالق و رب خویش 
را بهدرستی بشناسد، نگرش صحیح به حیات 
دنیوی داشته باشد و رابطه آن با حیات جاوید 
را بهخوبی درک کــرده و پیوســته نگاهش 
معطوف به آن باشــد. با این رویکرد، سلامت 
معنوی اســلامی، دارای مبدأ و منشاء الهی 
است و در تقابل با معنویت های بشرساخته و 
غیردینی که تنها به  طور ناقص به وجه مادی 
و این جهانی زندگی می  پردازند، قرار دارد. با 
تأمل در آیات نورانی قــرآن مجید، به خوبی 
می توان دریافت که این کتاب جاودانی، مملو 
و مشــحون از مفاهیــم و مضامین مرتبط با 
معنویت و سلامت معنوی است و از این جهت باید به مثابه اصلی ترین و معتبرترین منبع 
در مطالعات سلامت معنوی اسلامی به  شمار آید. در این میان احادیث و روایات معتبر 
اسلامی نیز نقشی مهم در تفسیر وحی نامه الهی دارند و بدون بهره گیری از آنها، ممکن 
اســت مفاهیم و مضامین ســلامت معنوی در قرآن، به  درستی درک نشود. طبعاً فهم 
عمیق و دقیق سلامت معنوی قرآن  بنیاد، نیازمند واکاوی و بررسی این موضوع از منظر 
آیات روح بخش الهی اســت که امید است این همایش علمی بتواند در تبیین و ترویج 
آن گام های اثربخشــی بردارد. اینجانب ضمن قدردانی از برگزارکنندگان این همایش، 
برای استادان، پژوهشگران، طلاب و دانشجویانی که در این نشست علمی حضور دارند، 
آرزوی توفیقات معنوی و علمی روزافزون دارم و از همه دســتگاه ها و نهادهای ذی ربط 
خاصه متولیان معنویت و سلامت معنوی در کشور، تقاضا دارم به آشنا ساختن مردم و 
به ویژه جوانان با این بعُد مهم از سلامت انسان و نهادینه  سازی هر چه بیشتر معنویت و 
سلامت معنوی در سطح جامعه، بیش از پیش همت گمارند. سید ابراهیم رئیسی رئیس 

جمهوری اسلامی ایران«

حاشیه جلسه دولت

اسلامی: گروسی برای سفر به ایران 
اظهار تمایل کرده  است

رئیس ســازمان انرژی اتمی از اظهار تمایل رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی برای ســفر به ایران 
خبر داد.به گزارش ایســنا، محمد اسلامی صبح امروز چهارشنبه دوم اسفند ۱۴۰۲ در حاشیه جلسه 
هیئــت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد:  تعاملات ایران با آژانس در یک روال طبیعی تداوم دارد 
و در جهت رفع ابهامات و توسعه همکاری ها، گفت وگوها صورت می گیرد. آقای گروسی هم برای سفر 
به ایران اظهار تمایل کرده اند و در دســتور کار ایشان اســت و در برنامه ما هم قرار دارد که در زمانی 
که تنظیماتش صورت بگیرد، انجام خواهد شــد.وی افزود: به دلیل تراکم برنامه ها بعید است این سفر 
در اســفند باشد و با توجه به اینکه در اردیبهشت آینده اولین کنفرانس بین المللی هسته ای را برگزار 
می کنیم و از کشورهای مختلف جهان اعلام آمادگی کرده اند که حضور پیدا کنند.اسلامی اضافه کرد: 
در سال ۱۴۰۳ که پنجاهمین سال انرژی اتمی است و این یک رویداد خواهد بود. ضمن اینکه سی امین 
کنفرانس ملی هسته ای و اولین کنفرانس بین المللی هسته ای خواهد بود مهمانان زیادی خواهد داشت 

و از آقای گروســی هم دعوت شده که در آن 
کنفرانس سخنرانی کنند.وی همچنین یادآور 
شد: در کنفرانس ها عناصر علمی و تحقیقاتی 
می آینــد. ما از ۱۳۰ محقق و افراد برجســته 
هســته ای دعوت کرده ایم. تا هفته پیش که 
من پیگیری کردم بیش از ۳۰ درصد مهمانان  
اعلام حضور کردند. بقیه هم در دست پیگیری 
است.رئیس ســازمان انرژی اتمی در پاسخ به 
این ســوال که آیا قرار است گزارش جدیدی 

علیه ایران به شــورای امنیت برود؟ خاطرنشــان کرد: آژانس به طور طبیعی هر سه ماه یک بار برای 
شورای حکام و هر ۶ ماه یک بار برای شورای امنیت سازمان ملل گزارش می دهد. گزارش مدیر کل دو 
بخش دارد. یک بخش گزارش های پادمانی است. یک بخشی از گزارش در بخش پادمان رفتار جاری 
صنعت هســته ای ما و نظارت هایی است که صورت می گیرد. دوربین هایی که دارند و بازرسی هایی که 
صورتی می گیرد جزیی از این گزارش است.اسلامی همچنین گفت: گزارش بخش دومی دارد که ویژه 
برجام است و برجام طبق قطعنامه ۲۲۳۱ در دستور کارشان است که انطباق یا عدم انطباق با برجام 
را گــزارش می کنند و با توجه به اینکه بر اســاس مــواد ۲۶ و ۳۶ برجام برای اینکه طرفین متعهد به 
تعهداتشــان عمل نکردند، ما طبق قانون اقدام راهبردی عمل می کنیم که گزارشات آن هم باز توسط 

آژانس تهیه و منتشر می شود.

رئیسی در جلسه هیئت دولت:

مسئولان از ظرفیت ها، نشاط و انگیزه جوانان غفلت نکنند
رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت تلاش همگانی برای برگزاری هر چه 
پرشورتر انتخابات اظهار داشت: توجه به قانون، رعایت اخلاق انتخاباتی 
و اتخاذ رویکرد امیدآفرین و پرهیز از سیاه نمایی مورد توجه همه کسانی 
باشــد که در عرصه انتخابات و تبلیغات انتخاباتی فعالیت می کنند.به 
گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی صبح چهارشنبه دوم اسفند ۱۴۰۲ 
در جلسه هیئت دولت با تبریک سالروز ولادت حضرت علی اکبر )ع( و 
روز جوان، بر ضرورت اعتماد کــردن و میدان دادن به جوانان تاکید و 
تصریح کرد: در طول تاریخ انقلاب اسلامی هر جا به جوانان مسئولیت 
سپرده شــده، آنجا عرصه موفقیت و کسب دســتاوردهای بزرگ بوده 
است. این جوانان بودند که میدان دفاع مقدس را مدیریت کردند و لذا 
مســئولان بخش های مختلف نباید از ظرفیت ها، توانمندی ها، نشاط و 
انگیزه جوانی غفلت کنند.وی در ادامه به فرمایشات رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در دیدار با جمعی از مردم آذربایجان شرقی اشاره کرد و افزود:  
توجه بیش از پیش به مدیریت آسیب های اجتماعی مثل طلاق، اعتیاد و 
حاشیه نشینی و توجه جدی به موضوع اجرای عدالت در تصمیم سازی ها 
و تصمیم گیری هــا از جمله نکات مهمی بود که رهبر معظم انقلاب در 
کنار اشاره به پیشرفت ها و دستاورها به آنها اشاره کردند و ضرورت دارد 
از سوی همه به ویژه دولت به عنوان دستگاه اجرایی و اداره کننده کشور 
به طور جدی پیگیری شود.وی با اشاره به نزدیک شدن به روز برگزاری 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری، با تاکید بر 
ضرورت تلاش همگانی برای برگزاری هر چه پرشورتر این رویداد مهم 
اظهار داشــت: توجه به قانون، رعایت اخلاق انتخاباتی و اتخاذ رویکرد 
امیدآفرین و پرهیز از ســیاه نمایی مورد توجه همه کسانی باشد که در 
عرصه انتخابــات و تبلیغات انتخاباتی فعالیت می کنند.رئیس جمهور با 
بیان این که »نظام جمهوری اســلامی در ۴۵ ســال گذشته خدمات و 
دستاوردهای ارزشمندی داشته که باید پاس داشته شوند«، گفت: حفظ 
وحدت و انســجام ملی یکی از مهمترین ضرورت ها در عرصه تبلیغات 
انتخاباتی است و اساسا خود انتخابات باید یکی از جلوه های مهم و بزرگ 
انسجام ملی باشد.وی همچنین برگزاری نمایشگاه رسانه های ایران در 
آســتانه برگزاری انتخابات را اقدامی شایسته و زمینه ساز ایجاد فضای 
تضارب آرا و اندیشه ها و گفت وگو دانست که می تواند زمینه ساز برگزاری 
پرشورتر انتخابات باشد تا برگ زرین دیگری به دفتر حماسه آفرینی های 
ملت ایران افزوده شود.وی در بخش دیگری از سخنانش به وتوی دوباره 
قطعنامه آتش بس فوری در غزه از سوی آمریکا اشاره و خاطرنشان کرد: 
امروز بدون تردید آمریکا محور و در رأس همه شرارت ها در عالم و بانی 
اصلی جنایات و نسل کشــی در غزه و مقصر تداوم این جنایات است و 
همه دنیا باید این اقدامات را محکوم کنند.رئیسی با اشاره به اعلام خبر 
بازگرداندن اموال بابک زنجانی به کشــور، تلاش های سازمان اطلاعات 

ســپاه و نیز همکاری مسئولان قوه قضائیه را که با هم افزایی و پیگیری 
مجدانه اطلاعاتی و قضایی این پرونده را به نتیجه رســاندند، شایسته 
قدردانی دانست و اظهار داشت: این اموال به طور کامل متعلق به ملت 
و دولت جمهوری اســلامی ایران است و به عنوان پشتوانه پولی کشور 
به خزانه بانک مرکزی باز می گردد.در ادامه جلســه امروز هیئت دولت 
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به انتشار گزارش مرکز آمار درباره 
تورم بهمن ماه، گفت: ســال ۱۴۰۲ با تورم نقطه به نقطه ۵۵.۵ درصد 
آغاز شــد و در بهمن این رقم به ۳۵.۸ درصد رســیده که خود گواهی 
برای به نتیجه رســیدن تلاش های مجموعه دولت است.منظور با بیان 
اینکــه همچنان با نقطه مطلوب فاصله داریم، افزود: در بهمن ماه تورم 
گوشت ۴ دهم درصد و حبوبات ۵.۹ درصد کاهش داشته و به طور کلی 
تــورم اقلام و کالاهای خوراکی با ثبــت عدد ۳۱.۶ درصد، از تورم کلی 
پایین تر بوده است.رئیس سازمان برنامه و بودجه همچنین به انتشار آمار 
رشــد اقتصادی ۵.۱ درصدی در فصل پاییز اشاره کرد و اظهار داشت: 

در فصل پاییز رشــد اقتصادی بدون نفت ۲.۵ درصد و رشــد اقتصادی 
بخش نفت و گاز ۲۱.۸ درصد بوده است. همچنین رشد بخش صنعت 
و معدن ۶.۹ درصد، خدمات ۴.۶ درصد و رشــد بخش کشاورزی نیز از 
منفی ۳ درصد به منفی ۱ درصد ارتقا یافته اســت.منظور با اشــاره به 
دستور رئیس جمهور در جلسه قبلی دولت برای تامین منابع مالی مورد 
نیاز جهت رفع برخی مشکلات از جمله مطالبات داروخانه ها در اجرای 
طرح دارویار، تصریح کرد: عطف به این دســتور روز گذشته جلسه ای با 
حضور معاون اول رئیس جمهور و مسئولان مربوطه برگزار شد و برای 
واریز منابع لازم از ســوی دستگاه های مسئول به خزانه توافقات خوبی 
حاصل شــد که این منابع طی دو هفته آینده تخصیص خواهند یافت.

رئیس جمهور با تشکر از اقدامات صورت گرفته در این زمینه، تسریع در 
تزریق این منابع در چرخه تامین منابع در بخش های مختلف به ویژه در 
طرح دارویار و رفع مشکلات بخش سلامت و درمان را خواستار شد.وزیر 
آموزش و پرورش نیز در جلســه امروز هیئت دولت با اشــاره به حضور 

دکتر رئیسی در باشــگاه دانش پژوهان جوان، از ابلاغ چارت اداری این 
مجموعه از سوی سازمان اداری و استخدامی طی روزهای اخیر خبر داد.

همچنین رئیس سازمان صدا و سیما در جلسه امروز با اشاره به بازدید 
خود از پارک های علم و فنــاوری زاهدان، با بیان اینکه عمده جوانانی 
که در این مجموعه مشــغول به کار بودند زیر ۲۳ ســال سن داشتند، 
گفت: مســئولان این پارک در مدارس اســتان دفاتری برای شناسایی 
اســتعدادها در حوزه های مختلف تاسیس کرده اند که نتیجه آن بسیار 
امیدآفرین و ثمربخش بوده است. پیشنهاد می کنم که تمام پارک های 
علم و فناوری در استان های مختلف به دفاتر استانی صدا و سیما متصل 
تا از فعالیت ها و دستاوردهای این مجموعه ها برنامه سازی مشترک انجام 
دهند.رئیس جمهور نیز ضمن اســتقبال از این پیشنهاد گفت: روایت 
این پیشــرفت ها به خصوص وقتی از جانب کسانی باشد که خودشان 
عامل و بانی این پیشرفت ها و دستاوردها هستند، هم امیدبخش تر و هم 

مستندتر و جذاب تر است.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تاکید کرد: حضور مردم در انتخابات ارزیابی دشمن را تغییر 
می دهد.به گزارش ایســنا، امیر محمدرضا آشتیانی صبح امروز چهارشنبه دوم اسفند ۱۴۰۲ در 
حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره حضور مردم در انتخابات ۱۱ اسفند گفت: 
وقتی مردم حضور پیدا می کنند ارزیابی دشمن را تغییر می دهد و قطعا بازدارندگی بسیار بزرگی 
ایجاد خواهد کرد.وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح همچنین اظهار کرد: ما هم توصیه و 

تشویق می کنیم که همه ان شاءالله در انتخابات شرکت کنند.

معاون اول رئیس جمهور از اختصاص ۲۰ هزار میلیارد تومان برای طرح دارویار و حل مشکل تولیدکنندگان دارو خبر داد.
به گزارش ایسنا، محمد مخبر صبح امروز چهارشنبه دوم اسفند ۱۴۰۲ در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
درباره اعتراض تولیدکنندگان دارو به عدم تعهد تامین اجتماعی اظهار کرد: دیروز یکی از کارهایی که کردیم همین بحث 
دارویار بود و ۲۰ همت )هزار میلیارد تومان( تخصیص داه شد که در همین یکی دو روزه به آنها داه خواهد شدو این 
بخش حل می شود.وی درباره اقدامات دولت بیان کرد: کارخانه هایی که نیمه تعطیل بودند الان دارند با ظرفیت کامل کار 
می کنند. سرمایه در گردش مشکل داشت و تعمیراتی که روی کارخانه ها باید انجام می شد که همه این کارها در حال 
انجام است. کارها و پروژه های بزرگی هم در حال احداث است که آنها را هم پشتیبانی می کنیم.معاون اول رئیس جمهور 

همچنین گفت: کارخانه شوشتر مشکلی درباره روابظش با بانک داشت که آن را هم گفته ایم حل بشود.

وزیر دفاع: حضور مردم در انتخابات 
بازدارندگی بسیار بزرگی ایجاد 

می کند

مخبر: ۲۰ همت برای طرح دارویار 
تخصیص داده شد

رئیسی در پیامی به همایش قرآن، سلامت معنوی اسلامی و جامعه:

»سلامت معنوی«، مهم ترین، عمیق ترین و تأثیرگذارترین بعُد از ابعاد چهارگانه سلامت است
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گزیده خبر

سرپرست سازمان تعاون روستایی در غرفه ایسنا اعلام کرد

آماده سازی ۲۰ هزارتن میوه شب 
عید/خرمای ماه رمضان ۱۵درصد 

زیر قیمت بازار عرضه می شود

سرپرست سازمان مرکزی با حضور در غرفه ایسنا در مورد موضوعاتی همچون عرضه و 
قیمت میوه شب عید و عرضه خرمای ماه رمضان به ارائه توضیحاتی پرداخت.به گزارش 
ایسنا، ایوب فصاحت با حضور در غرفه ایسنا در بیست و چهارمین نمایشگاه رسانه های 
ایران با بیان اینکه  امســال حدود ۲۰ هزار تن میوه برای شب عید برای توزیع آماده و 
برای اســتان ها ارسال شــده و در انبارها  نیز ذخیره شده است، گفت: بیش از ۲۰ هزار 
تن ذخایر اســتراتژیک و ملی نیز داریم که اگر ضرورتی پیــدا کرد بتوانیم در مواردی 
این ذخایر را برای تنظیم  قطعی بازار ارســال کنیم.وی افزود: رئیس جمهوری  و  وزیر 
جهادکشاورزی امسال تاکید ویژه ای بر تثبیت قیمت  کالاها برای شب عید و ماه مبارک 
رمضان داشتند. ستادی در وزارت جهاد تشکیل شده که این موضوعات را رصد می کند. 
سازمان تعاون روستایی هم یکی از اعضای آن ستاد است که تلاش های خود را در تنظیم 
میوه شب عید و خرمای ماه رمضان انجام داده است.سرپرست سازمان تعاون روستایی در 
ادامه گفت: حدود ۹۰۰ تن خرما برای ماه رمضان تامین کردیم. حدود ۵۰۰ تن ذخیره 
احتیاطی برای خرما آماده شده که اگر ضرورت داشت به نقاط مختلف ارسال کنیم و در 
نهایت مشکلی در تنظیم بازار میوه شب عید و خرمای ماه رمضان با قیمت های مناسب 
نخواهیم داشــت. قیمت هایی که در حال حاضر در بازار مشاهده می شود به هیچ وجه 
افزایش پیدا نخواهد کرد. خرما را حداقل با ۱۵ درصد زیر قیمت بازار عرضه خواهیم کرد.

وی همچنین اضافه کرد: معمولا اینگونه است که در سه روز آخر سال عرضه میوه تنظیم 
بازاری صورت می گیرد و بیشترین عرضه نیز در دو روز آخر سال است. فقط هم سیب 
و پرتقال اســت.فصاحت عنوان کرد:اگر امسال ضرورتی احساس کنیم و شیب افزایش 
قیمت مشاهده شود از دهم اسفندماه  عرضه را شروع می کنیم. البته سازمان های میوه 
و تره بار شهرداری های کل کشور در این طرح مشارکت دارند. برآورد می کنیم مشکل 
خاصی در این موضوعات نداشته باشیم.وی در ادامه گفت: میوه های تنظیم بازاری را نیز 
با ۱۵ درصد زیر قیمت بازار عرضه می کنیم. عرضه نیز در شهرها در میادین  میوه و تره 
بار و مکان هایی که شــهرداری ها موظفند در اختیار سازمان تعاون روستایی قرار دهد، 
صورت می گیرد. همچنین در خارج از شــهرها نیز روســتا بازارهایی داریم که در طول 
سالیان قبل شناخته شده و در آنها عرضه صورت می گیرد.فصاحت در پایان تصریح کرد: 
برنامه داریم توزیع خرما را یک هفته قبل از شروع ماه مبارک رمضان در اختیار فروشگاه 

قرار دهیم تا توزیع آن شروع شود.

خیاطیان در نمایشگاه رسانه های ایران به ایسنا خبر داد

حمایت از دانش بنیان ها برای 
تولید فراسرزمینی در دستور کار 

صندوق نوآوری

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشــاره به اهمیت توســعه صــادرات برای 
شــرکت های دانش بنیان از حمایــت این صندوق برای تولید فراســرزمینی این 
شــرکت ها خبر داد.دکتر محمدصادق خیاطیان در نمایشــگاه رسانه های ایران با 
حضور در غرفه خبرگزاری دانشجویان ایران در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اهمیت 
صادرات برای شــرکت های دانش بنیان، افزود: اگر به این مقوله در  شــرکت های 
دانش بنیان توجهی صورت نگیرد، اهدافی که مد نظر ما است، رقم نخواهد خورد.

وی با بیان اینکه ظرفیت صادراتی این شــرکت ها به اندازه ای زیاد شده است که 
می توانند وارد بازارهای سایر کشــورها شوند، اظهار کرد: برای صادرات شرکت ها 
برنامه های متعددی داریم که یکی از آنها تولید و صادرات این شرکت ها و همچنین 
تولید فراسرزمینی است.خیاطیان در این باره توضیح داد: برخی از کشورها الزاماتی 
را برای ورود شــرکت ها به بازارها تعیین می کنند که از جمله این الزامات، ایجاد 
زیر ســاخت هایی در آن کشور اســت که به عنوان بخشــی از اشتغال در کشور 
مقصد فراهم شــود.رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی افزود: ما به منظور صادرات 
محصولات دانش بنیان به نام و برند ایرانی، از تولید فراســرزمینی این شــرکت ها 
حمایت می کنیم، به گونه ای که ۱۰ تا ۱۵ درصد از تولید این شرکت ها به صورت 
فراسرزمینی حمایت می شود.خیاطیان، این حمایت را در راستای کسب بخشی از 
بازارهای خارجی برای شرکت های دانش بنیان دانست و گفت: بعد از آنکه توانستیم 
این بازار را کســب کنیم، می توانیم امیدوار باشــیم که با برند ایرانی محصولات را 
صادر کنیــم.وی در خصوص اعتبارات صندوق با بیان اینکه در این حوزه اتفاقات 
خوبی رقم خورده اســت، یادآور شد: یکی از این اقدامات افزایش سرمایه صندوق 
است که با دستور رئیس جمهور ســرمایه صندوق از ۳ هزار میلیارد تومان به ۱۰ 
همت افزایش یافت و تاکنون حدود ۸ هزار میلیارد تومان این اعتبار تامین شــده 

است.

هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام مصوب کرد

تخصیص۱۳میلیارد و۶۰۰ میلیون 
یورو ارز ترجیحی برای واردات 

کالاهای اساسی کشاورزی، دارو و 
مواد اولیه

هیات عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام، دولت و دســتگاه های تابع قانون 
مدیریت خدمات کشوری از جمله بانک مرکزی را مجاز کرد ۱۳ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
یورو برای واردات کالاهای اساسی، کشــاورزی، دارو و مواد اولیه اقدام کنند.به گزارش 
ایسنا، هیات عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام در ادامه رسیدگی به موارد 
مغایرت بودجه ســال ۱۴۰۳ در جلسه امروز خود که به ریاست ذوالقدر تشکیل شد، با 
بررسی بند الف تبصره ۴ قانون بودجه ۱۴۰۳ اعلام کرد دولت و دستگاه های موضوع ماده 
)۵( قانون مدیریت خدمات کشوری مصوب ۸ /۷ /۱۳۸۶ از جمله بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران مجازند سیزده میلیارد و ششصد میلیون )۱۳.۶۰۰۰۰.۰۰۰( یورو و برای 
واردات، صرفاً کالاهای اساسی کشاورزی )جو ذرت دامی، دانه های روغنی، کنجاله سویا 
و روغــن خام(، دارو و مواد اولیه آن و تجهیزات مصرفی پزشــکی به تخصیص، فروش، 
تهاتر و یا مبادله منابع ارزی حاصل از صادرات نفت، گاز و میعانات گازی به نرخ ترجیحی 
اقدام کنند.در خصوص این کالاها کارگروهی مرکب از معاون اول رئیس جمهور به عنوان 
رئیس کارگروه، رئیس کل بانک مرکزی دبیر کار گروه، رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشــور، وزیر اموراقتصادی و دارایی، وزیر جهاد کشاورزی، وزیر صنعت معدن و تجارت، 
وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی و بالاترین مقام دستگاه اجرائی ذی ربط موظفند 
سیاستگذاری و فرآیند تخصیص توزیع و موارد مصرف ارز ترجیحی را به گونه ای اجراء و 
نظارت کنند که کالاها و خدمات مشمول، به هنگام، به اندازه و با قیمت متناسب بانرخ 

ترجیحی ارز به مصرف کننده نهایی برسد.

سود ۲۵۰ میلیارد دلاری غول های نفتی غربی از جنگ اوکراین

رفع دو مشکل حوزه ریلی و تعرفه های اقلام دارویی دامپزشکی

پنج شــرکت نفتی بزرگ جهان از زمان آغاز جنگ اوکراین که به 
افزایش شــدید قیمت های انرژی و قبوض مصرف کنندگان منجر 
شــد، بیش از یک چهارم تریلیون دلار ســود کرده اند.به گزارش 
ایسنا، در سال ۲۰۲۲، صنعت نفت به دلیل سودهای هنگفتی که 
شرکت های بزرگ نفتی برای آن سال گزارش کرد، هدف حملات 
متعدد سیاســتمداران بلندپایه قرار گرفت.این همان سالی بود که 
حمله نظامی روســیه به اوکراین، به افزایش شدید قیمت نفت و 
گاز منجر شــد و به نوبه خود، افزایش چشمگیر سود شرکت های 
بــزرگ نفتی را به دنبال داشــت و جهان توســعه یافته یادآوری 
واضحی را گرفت که امنیت انرژی، امری قطعی نیســت. همچنین 
بــه خاطر آورد که نفت و گاز همچنــان مبنای عملکرد عادی هر 
اقتصادی هســتند.جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، این صنعت را 
به ســود جویی در جنگ، متهم و تهدید کرد از سود بادآورده  این 
صنعت، مالیات خواهد گرفت. دولت انگلیس و دولت های اروپایی 
متعددی، به تهدیدهای خود برای دریافت مالیات از سود بادآورده 
این شرکت ها عمل کرده و مالیات جدیدی را اعمال کردند.اکنون، 
سازمان غیرانتفاعی گلوبال ویتنس، بار دیگر به محاسبه این سودها 
پرداخته و گزارشــی را منتشر کرده که نشان می دهد شرکت های 
بزرگ نفتی از زمان شروع جنگ اوکراین، بیش از ۲۵۰ میلیارد دلار 
درآمد داشــته اند.هنگامی که شرکت های بزرگ نفتی در سال اول 
پاندمی کووید، به سودهای هنگفتی رسیدند، سهامداران خوشحال 
زیادی را به همراه داشــتند بدون این که با واکنش هایی از سوی 
جهان سیاســت روبرو شوند. اما وقتی شــرکت های بزرگ نفتی 
سودهای کلانی به دست آوردند زیرا بخش وسیعی از جهان متوجه 
شد نمی تواند تامین نفت و گاز خود را قطعی بداند، این شرکت ها 
ناگهان هدف اتهامات سودجویی از جنگ قرار گرفتند.طبق گزارش 
گلوبال ویتنس، پنج شرکت بزرگ نفتی در جهان شامل بریتیش 
پترولیوم، شل، توتال انرژی، اکسون موبیل و شورون، حدود ۲۰۰ 
میلیارد دلار بین سهامداران خود تقسیم کردند، در حالی که آنها 
در حال انجام این کار بودند، بیش از ۱۰ هزار غیرنظامی در جنگ 

اوکراین کشته شدند.بر اســاس گزارش اویل پرایس، تلاش برای 
مقصر دانســتن شرکت های بزرگ نفتی برای همه چیز، تبدیل به 
یک روش استاندارد برای بسیاری از سازمان های غیرانتفاعی شده 
اســت. طرح یک ارتباط تصادفی بین عملکرد مالی شــرکت های 
بزرگ نفتــی در طول بحران انرژی اروپا که ناشــی از جنگ بود، 

کمی زیاده روی اســت. آنچه کــه این بحران در واقع نشــان داد 
اهمیت اساســی هیدروکربن ها برای امنیت انرژی اروپا یا در واقع 
هر بخش دیگر از جهان بود.در واقع، این بحران روشن کرد با وجود 
تلاش هــای اروپا برای گذار از هیدروکربن به برق کم کربن، نفت و 
گاز و حتی زغال سنگ، هنوز برای سیستم انرژی این قاره ضروری 

هستند. افزایش قیمت به اندازه کافی گواه این بود که این کالاها با 
وجود تلاش نخبگان سیاسی برای خلاصی از شر آنها، حیاتی باقی 
مانده اند.با گذشت دو سال از آغاز جنگ اوکراین، اوضاع تغییر کرد 
و متعاقب آن، بحرانی که ۲۰ میلیارد دلار سوددهی به سهامداران 
شــرکت های بزرگ نفتی را به همراه داشت هم تغییر کرد. کمبود 
عرضه و در نتیجه نابودی تقاضا در سال ۲۰۲۲، از بین نرفت.نابودی 
تقاضا حتی زمانی که قیمت نفت و گاز به سطوح بسیار مطلوب تری 
کاهش یافتند، ادامه یافت زیرا اروپا مجبور شد از واردات گاز روسیه 
از طریــق خط لوله، به گاز طبیعی مایع )ال ان جی( از خاورمیانه و 
آمریکا سوئیچ کند و معلوم شد ال ان جی، کمی گران تر از گاز خط 
لوله اســت. همچنین دریافت که انرژی گران قیمت، باعث رشــد 
اقتصادی قوی نمی شود.در حال حاضر، بزرگترین اقتصاد اتحادیه 
اروپا و همچنین انگلیس که ششمین اقتصاد بزرگ جهان است، در 
رکود هستند. در هر دو مورد، ریشه های رکود اقتصادی را می توان 
در بحران انرژی که در واقع قبل از ورود نیروهای روســیه به شرق 
اوکراین در فوریه ســال ۲۰۲۲ آغاز شده بود، جست وجو کرد. این 
وضعیت در پاییز سال ۲۰۲۱ آغاز شد که اولین نشانه های کمبود 
عرضه در بازار گاز طبیعی نمایان شد.شــرکت های بزرگ نفتی در 
سال ۲۰۲۳، سود بســیار پایین تری از سال ۲۰۲۲ داشتند. هیچ 
کس حتی یک کلمه درباره آن صحبت نکرد، درست مانند زمانی 
که شرکت های بزرگ نفتی، میلیاردها دلار را در طول رکود تقاضا 
برای نفت در ســال ۲۰۲۰ از دســت دادند.با وجود خشم فزاینده 
عمومی و انتقاد از ماشین سود سوخت فسیلی، پیش بینی می شود 
پنج شرکت بزرگ که ارقام کل سال مالی آنها در هفته های آینده 
منتشر می شود، برای ســال ۲۰۲۳، بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار به 
ســرمایه گذاران خود ســود دهند.طبق گزارش گاردین، موسسه 
اقتصاد انرژی و تحلیل مالی در گزارشــی )IEEFA( اعلام کرد این 
شرکت ها احتمالا امسال، با وجود کاهش قیمت های بازار کالاها که 
منجر به کاهش سود می شود، پول بیشتری به سهامداران پرداخت 

خواهند کرد.

یکصد و نوزدهمین نشســت شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی با حضور وزیر 
امور اقتصادی و دارایی، رئیس و اعضای اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران 
و نمایندگان بخش های خصوصی برگزار شــد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت 
اقتصاد، یکصد و نوزدهمین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی با حضور 
سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی، رئیس و اعضای اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران و نمایندگان بخش هــای خصوصی مختلف و چند وزارتخانه و 
ســازمان و دستگاه دولتی مرتبط با دستورات جلســه برگزار شد.این نشست، دو دستور 
جلسه داشت؛ دستور جلسه اول، »بررســی قیمت گذاری قطارهای مسافری پنج ستاره« 
و دستورجلســه دوم »بررسی مشــکلات واردکنندگان دارو، افزودنی و مواد بیولوژیک در 
خصوص دریافــت تعرفه صدور مجوزهای ورود و ثبت عوارض ۱.۶۵ درصد فوب کالاهای 
دامپزشــکی از ابتدای ســال جاری با ارز ETS« بود.پیشنهاد دبیرخانه در خصوص دستور 
جلســه اول یعنی، بررسی قیمت گذاری قطارهای مسافری پنج ستاره، »احیای نظام اولیه 
قیمت گذاری آزاد مبتنی بر عرضه و تقاضا در قطارهای ۵ ســتاره« و همچنین »تا زمان 
احیای نظام قیمت گذاری آزاد، وزارت راه و شهرســازی مصوبه ستاد تنظیم بازار در سال 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در ارتبــاط بــا افزایش قیمت بلیط به ترتیــب ۲۵ و ۲۹ درصد را برای 
قطارهای ۵ ســتاره نیز مانند ســایر قطارها حداکثر تا پایان سال جاری جهت اجرا ابلاغ 
کند« و همچنین »برای حل مشکل نظام قیمت گذاری این قطارها در کمیسیون فرعی و 
به دنبال آن شــورای عالی ترابری مطرح شود« بود.خاندوزی در این زمینه اظهار کرد: اگر 
عدم تغییر تناسب قیمت ها موجب زیاندهی بخش خصوصی و از دست رفتن حضور بخش 
خصوصی باشد، حتماً در تنظیم گری ایراد دارد چراکه از سیاست های کلی اصل ۴۴ تا به 
امروز این است که محوریت را در بخش تصدی گری به بخش خصوصی بدهیم.وی افزود: 

پیشــنهادی که دبیرخانه شورا دارد، بیشتر حقوقی است، چراکه گفته شده در مصوبه در 
دو سال چیزی که از سوی ستاد تنظیم بازار ابلاغ شده است، در حوزه ریلی جلوی اجرای 
این مصوبه را گرفته اند و پیشــنهاد دبیرخانه این است که ایراد را به رسمیت بشناسیم و 
از بخــش مربوطه بخواهیم که مصوبه قانونــی را اعمال کند.وزیر اقتصاد تاکید کرد: برای 
اینکه انعکاس جمع بندی تصمیمات شــورا را نیز داشته باشیم و موضوع شورای گفت وگو 
نیز مشــخص باشد، همکاران دبیرخانه متن ابلاغی به ستاد تنظیم بازار برای عدم اجرای 
مصوبات در حوزه ریلی برای ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ را ابلاغ کنند.بنابراین گزارش، به 
این ترتیب با بند دوم پیشــنهاد دبیرخانه در خصوص دستورجلسه نخست موافقت شد با 
این پیوســت که افزایش ۲۵ و ۲۹ درصدی اعمال اما تا پایان ســال اجرا نشودخاندوزی 
در خصوص دستورجلســه دوم نیز متذکر شــد: اگر هزینه های تولیدکننده تا پایان سال 
محاســبه شود؛ ما هم به سازمان برنامه و بودجه و هیأت دولت پیشنهاد می کنیم که بند 
دوم پیشنهاد دبیرخانه در خصوص ریالی شدن تعرفه ها را در شورا تصویب کنند.وی تاکید 
کرد: بنابراین پیشــنهاد میانه ما این است که از مرجع تصویب کننده مقررات یعنی خود 
هیأت وزیران بخواهیم که هزینه دلاری قطع و به شیوه ریالی اصلاح شود.دستورجلسه دوم 
»بررسی مشکلات واردکنندگان دارو، افزودنی و مواد بیولوژیک در خصوص دریافت تعرفه 
صدور مجوزهای ورود و ثبت عوارض ۱.۶۵ درصد فوب کالاهای دامپزشکی از ابتدای سال 
جاری با ارز ETS« بود.پیشــنهاد دبیرخانه در این خصوص شامل »عوارض ۱٬۶۵ درصدی 
قیمت فوب کالا به یک چهارم میزان فعلی یعنی ۴۱ صدم درصد کاهش یابد« و همچنین 
»تعرفه های ثبت اقلام دارویی داروهای دامپزشکی، واکسن ها، افزودنی ها و … از دلاری به 
ریالی تغییر یابد« بود که در شورا با مورد دوم با این توضیح که به مرجع صادرکننده مصوبه 

یعنی هیأت وزیران پیشنهاد شود، موافقت شد

یک کارشناس اقتصادی گفت: افزایش نرخ بهره باعث کاهش تسهیلات بانکی، تولید ناخالص داخلی و در نتیجه کاهش رشد اقتصادی می شود.به گزارش 
خبرنگار مهر، سیاست های انقباضی بانک مرکزی و افزایش نرخ بهره بین بانکی و تنش های سیاسی منطقه و افزایش ریسک سیاسی و نظامی که در عمل 
موجب عمیق شدن رکود اقتصادی شده است، باعث شده رونق اقتصادی به تعویق بیافتد و اولویت دولت برای جبران کسری بودجه انتشار اوراق گواهی 
سپرده خاص با نرخ ۳۰ درصد بوده است.امیرحسین جنانی کارشناس اقتصادی در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه، نرخ بهره باید به گونه ای انتخاب 
شود که بین این نرخ و رشد اقتصادی تعادل به وجود آید. افزایش بیش از حد آن باعث کاهش رشد اقتصادی، و کاهش بی رویه به مشکلات دیگری همچون 
افزایش تورم منجر می شــود. افزایش این نرخ باعث کاهش تســهیلات بانکی، تولید ناخالص داخلی و در نتیجه کاهش رشد اقتصادی می شود. تعیین این 
نرخ از ابزارهای مهم سیاست گذاری پولی است که بانک مرکزی آن را با هدف کنترل تورم و رکود انتخاب می کند. به بیان دیگر نرخ بهره یکی از ابزارهای 
بانک مرکزی برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور است.جنانی افزود: با افزایش نرخ بهره، به طور معمول نرخ ارز نیز افزایش می یابد. از سوی دیگر با کاهش 
آن، علاوه بر افزایش رشد اقتصادی و تسهیل دریافت وام، نرخ ارز نیز کاهش می یابد.افزایش میزان بهره در یک کشور برای سرمایه گذاران خارجی جذابیت 
زیادی دارد. آنها تمایل بیشتری پیدا می کنند تا در این کشور سرمایه گذاری کنند البته باید توجه داشت که این کار تنها با افزایش این نرخ صورت نمی گیرد 
و لازم آن ایجاد ساختار مناسب اقتصادی، فرهنگی و سیاسی است.به گفته جنانی، نرخ بهره حقیقی طی سال ۱۴۰۲ به بیشترین مقدار خود طی دست کم 
سه سال اخیر رسیده است. سیاست پولی بانک مرکزی در راستای کنترل مقداری ترازنامه بانک ها و انتشار گواهی سپرده خاص، منجر به افزایش نرخ بدون 
ریسک حقیقی )تورم در رفته( شده است.تداوم انتشار گواهی سپرده خاص سبب افزایش مجدد نرخ بهره حقیقی و متعاقباً تعمیق رکود در بازارهای دارایی 
می گردد.جنانی افزود: زمانی که می خواهیم اثرگذاری نرخ بهره را مقایسه کنیم نمی توانیم آن را با نرخ تورم مقایسه کنیم؛ درواقع اثرگذاری نرخ بهره در تورم 

نمود بالایی ندارد؛ اثرگذاری نرخ بهره بر بازدهی انتظاری دارایی ها مؤثر اســت. هزینه های افزایش 
نرخ بهره قابل توجه است به طوری که در بخش تولید، تأمین مالی سرمایه در گردش، فروش و… 
در نظام بانکی ترازنامه را بسیار بدتر خواهد کرد. این درحالی است که فواید آن با اما و اگر همراه 
است. به طور مشخص مهم ترین فایده نرخ بهره کنترل قیمت دارایی ها گفته می شود که در ایران 
کنترل قیمت در بازار مســکن و ارز خاص ترین آن است. جنانی با بیان اینکه دستکاری نرخ بهره 
باید با انتظاراتی که در مورد تغییرات قیمتی نرخ ارز وجود دارد، متناســب باشد، گفت: اگر به هر 
علتی نرخ ارز جهش داشته باشد، تورم به بار خواهد آمد، افزایش زیاد نرخ بهره برای زمانی است که 

کشور در شرایط بسیار بی ثبات یا در معرض شوک های شدیدی باشد بانک مرکزی کنترل سیاست ترازنامه بانک ها را نیز به عنوان یک سیاست انقباضی در 
دستورکار قرار داده که این سیاست هرچند تند بوده اما در زمینه اجرا موفق بوده است. این سیاست درجهت کنترل نقدینگی مفیدتر خواهد بود و همین 
الان هم می بینیم که رشــد نقدینگی نســبتاً مهار شده است. به گفته جنانی، پس در چنین شرایطی افزایش نرخ بهره معنی نداشته و چه بسا اصرار بر آن 
کیفیت رشــد نقدینگی را نیز تغییر دهد. درواقع با توجه به اجرای کنترل مســتقیم ترازنامه بانک ها به عنوان یک سیاست انقباضی، افزایش نرخ بهره روی 
انقباض معنی نخواهد داشت. البته مجدداً درمورد بحث اثرگذاری نرخ بهره بر بازار سهام باید تاکید کرد بازار سهام مشکلات زیادی دارد که به عنوان مثال 
قیمت گذاری، یکی از مهم ترین هاست. یا شکاف نرخ ارز بازار و نرخ نیما که بر سودآوری شرکت ها به طور جدی اثرگذار است. درحال حاضر این موارد تغییر 

نکرده و احتمالاً هم نخواهد کرد، به همین دلیل بازار به نرخی مانند نرخ بهره واکنش نشان می دهد.

قیمت جهانی دلار به طور گسترده ای کاهش یافت زیرا کاهش جهانی بازده اوراق قرضه را دنبال کرد.به گزارش ایسنا، دلار آمریکا در معاملات 
اولیه آسیا به زیر ۱۵۰ ین سقوط کرد و آخرین خرید آن در ۱۴۹.۹۳ ین ثبت شد و به ارز ژاپن فرصت تنفس داد.کاهش ارزش دلار به دلیل 
افت بازدهی خزانه داری ایالات متحده مطابق با همتایان خود در جهان صورت گرفته است.این کاهش به دنبال داده های کمتر از انتظار تورم 
کانادا و رشــد دســتمزد در منطقه یورو بود که همگی باعث کاهش بازده داخلی شدند زیرا انتظارات برای کاهش نرخ بهره توسط بانک های 
مرکزی جهانی در سال جاری را افزایش داد.دلار کانادا آخرین تغییر اندک را در ۱.۳۵۲۵ به ازای هر دلار آمریکا داشت، در حالی که یورو با 
۰.۰۳ درصد افزایش به ۱.۰۸۰۹ دلار رسید.شاخص دلار آمریکا در ۱۰۴.۰۵ ثابت ماند. استرلینگ با ۰.۰۲ درصد افزایش به ۱.۲۶۲۲ دلار رسید 
و طی معاملات قبلی در بالاترین سطح یک هفته ای ۱.۲۶۶۸ دلار قرار گرفت که این صعود بیشتر به دلیل ضعف گسترده دلار رخ داد.دلار استرالیا با کاهش ۰.۰۶ درصدی به ۰.۶۵۵۳ 
دلار و دلار نیوزیلند با ۰.۰۲ درصد افزایش به ۰.۶۱۶۷ دلار رســید.به نقل از بیزنس، هر دو ارز که اغلب به عنوان نماینده ای برای یوان چین مورد اســتفاده قرار می گیرند، در جلسه قبل، 
پس از بزرگترین کاهش نرخ وام مسکن در چین در تلاش برای حمایت از بازار مسکن و اقتصاد گسترده تر این کشور، نتوانستند افزایش معنی داری کسب کنند.یوان فراساحلی آخرین 

بار به میزان ۷.۲۰۳۳ در هر دلار کاهش یافت.

بانک های اماراتی از ترس گرفتار شــدن در تحریم های ثانویه غرب علیه روسیه، در حال بستن حساب مشتریان روس هستند.به گزارش 
خبرنگار مهر به نقل از ویدوموســتی، بانک های اماراتی از ترس تحریم های ثانویه غرب در حال بســتن حساب مشتریان روسی هستند.

فعالان اقتصادی روسی حاضر در امارات اعلام کرده اند که بسیاری از بانک های بزرگ این کشور روند محدود کردن تراکنش های مالی برای 
شهروندان روس و بستن حساب های شرکت ها و اشخاص روسی را از ترس گرفتار شدن در تحریم های ثانویه غرب علیه روسیه آغاز کردند.

منابع آگاه می گویند که در ماه سپتامبر بانک هایی نظیر بانک فرست ابوظبی، ان بی دی امارات، و بانک بازرگانی ابوظبی روند محدود کردن ارائه خدمات به شهروندان روس را آغاز کردند. 
از آن زمان به بعد انجام تراکنش های مالی با استفاده از این بانک ها با روسیه غیر ممکن شده است.دلیل این اقدام طرف های اماراتی تحریم بانک آک بارز روسیه از سوی آمریکا بوده که 
اصلی ترین کانال ارتباطی مالی بین امارات و روسیه بوده است.برخی بانک های اماراتی هم که هنوز حساب شهروندان روسی خود را نبسته و تلاش کرده اند رویکردی وفادارانه تر را در قبال 

آنها در پیش گیرند از مشتریان خود خواسته یا خدمات بانکی بیشتری خریداری کنند و یا پول بیشتری به حساب خود واریز کنند.

عقب نشینی بانک های اماراتی از تعامل با روسیه از ترس سقوط قیمت دلار جهانی
تحریم ها

نرخ بهره بالا چرا آثار زیان بار اقتصادی دارد؟
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حل یک چالش بحرانی؛

آب خشک آتش باتری های لیتیوم 
یونی را خاموش می کند

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

تهران در ذهن!!

ازهر دری خبری !!

فورد موستانگ سوپر کبرا جت با پیشرانه برقی و قدرت 1800 اسب بخار رونمایی شد

فورد آمریکا از خودروی مخصوص درگ موستانگ سوپر کبرا جت ۱۸۰۰ رونمایی کرد. همان طور که نام خودرو نیز نشان می دهد، هیولای درگ فورد ۱۸۰۰ اسب بخار قدرت 

دارد و می تواند رکوردهای جدیدی را ثبت کند. در سال ۲۰۲۰ و بحبوحه همه گیری کرونا فورد مقداری هیجان برقی را به دنیای مسابقات درگ تزریق کرد. بله درباره موستانگ 

کبرا جت ۱۴۰۰ صحبت می کنیم که یک پروتوتایپ مسابقه ای درگ با دو پیشرانه برقی و طراحی دیفرانسیل عقب بود. اگرچه در نام این خودرو از عدد ۱۴۰۰ استفاده شده 

بود اما قدرت واقعی آن به ۱۵۰۲ اسب بخار می رسید. کبرا جت ۱۴۰۰ توانست رکورد NHRA جدیدی را برای خودروی درگ برقی ثبت کرده و مسافت ۴۰۰ متر را در ۸.۱۲۸ 

ثانیه و با سرعت ۲۷۶.۷ کیلومتر در ساعت طی کند. حالا شما را با موستانگ کبرا جت ۱۸۰۰ آشنا می کنیم که نسخه ای ارتقا یافته از نسخه قبلی بوده اما متأسفانه خبری از آن 

در مسابقات نخواهد بود. البته فورد می گوید در آینده نزدیک به دنبال شکستن رکورد خودش خواهد بود و از آنجایی که کبرا جت جدید ۱۸۰۰ اسب بخار قدرت تولید می کند 

بنابراین به احتمال زیاد شاهد ثبت رکورد جدیدی خواهیم بود.

واکنش گریزمان به حضور ام باپه در رئال مادرید

پیشنهاد

چهره روز

کتاب همسایه ها

داستین هافمن 
داستین هافمن هنرپیشــه آمریکایی در سال ۱۹۳۷ 
در شــهر لس آنجلس متولد شــد و توانست در سال 
۱۹۶۷ وارد صنعت بی پایان ســینما شــود. داستین 
هافمن را احتمالا خیلی هــا به خاطر نقش آفرینی او 
در فیلــم پایپون به خاطر دارند ولی فیلم های دیگری 
از او هستند که می توانند به عنوان بهترین فیلم های 
داستین هافمن خطاب شــوند. فیلم هایی مانند مرد 
بارانی در ســال ۱۹۸۹ و کریمر علیه کریمر در سال 
۱۹۸۰ که داســتین هافمن به دلیــل حضور در این 
فیلم ها توانست جایزه اسکار در بخش بهترین بازیگر 
نقش اصلی مرد را کسب کند. هافمن چهار بار دیگر 
نیز نامزد کســب این جایزه شده بود که غیر از آن دو 
بار دســتش از این جایزه کوتاه ماند. هافمن در سال 
۲۰۱۳ به دلیل ابتلا به ســرطان زیر تیغ جراحی رفت که خوشــبختانه حال او امروزه خوب و مساعد است. به 
عقیده بسیاری از منتقدین سینمایی، داستین هافمن درکنار رابرت دنیرو، آل پاچینو و جک نیکلسون بزرگان 
بازیگری در سینمای مدرن به شمار می روند. هافمن در ۱۹۶۷ به لطف بازی در »فارغ التحصیل« به کارگردانی 
مایک نیکولز، که یکی از فیلم های نمادین سینمای آمریکا است، یک شبه ستاره شد و برای اولین بار نامزد اسکار 
بهترین بازیگر مرد شــد. فارغ التحصیل، فیلمی پیش رو و اثرگذار بود که هافمن ۳۰ ســاله در آن نقش جوانی 
احساســاتی و سربه هوا به نام بن برادوک را بازی می کرد که پس از فارغ التحصیلی از دانشگاه، به اصرار خانواده 
متمول و اعیانش وادار به ازدواج می شود. تصمیمی که سرانجام به اتفاقی مضحک اما جسورانه و موفقیت آمیز 
ختم می شود. فارغ التحصیل، پرفروش ترین فیلم سال شد و امروز، بیست ویکمین فیلم پرفروش تاریخ سینما با 
در نظر گرفتن نرخ تورم شناخته می شود. هافمن در ۱۹۶۹ در »کابوی نیمه شب« ساختهٔ ستودهٔ جان شلزینجر 
بازی کرد. این فیلم داستان زندگی دو جوان بی کس وکار را روایت می کند که یکی از شهرستان به شهر آمده و 
دیگری بی نوایی است که در همان شهر زندگی می کند. نقش هافمن در این فیلم، همین بی نوای کارتن خواب 
به نام راتسو ریتسو است. او در این فیلم نیز خوش درخشید و بار دیگر کاندیدای دریافت اسکار بهترین بازیگر 
مرد شد. پس از دو فیلم موفق فارغ التحصیل و کابوی نیمه شب، هافمن در جان و ماری ساخته پیتر ییتس بازی 
کرد. غاز دهه هفتاد برای هافمن بسیار طلایی بود و او این روند را تا پایان آن دهه با موفقیت ادامه داد. او که با 
سه سال سابقه در سینما به همه خواسته هایش جز اسکار رسیده بود، در ۱۹۷۰ در »بزرگ مرد کوچک« ساختهٔ 

آرتور پن، نقش جک کراب را با مهارت بازی کرد. این فیلم، هفتمین فیلم پرفروش آن سال شد.

فرهنگ

مجله »سوره سیمرغ« به عنوان ضمیمه ماهنامه سوره درباره 
هنر و روایت بومی انقلاب اســلامی منتشــر شــد.به گزارش 
خبرنگار مهر، مجله »سوره سیمرغ« به عنوان ضمیمه ماهنامه 
سوره درباره هنر و روایت بومی انقلاب اسلامی و در بخش های 
تجربه، روایت، راهبرد، ایده و داســتان به تازگی منتشر شده و 
روی پیشخان مطبوعات آمده است.در اهمیت رأی و رؤیت رؤیا 
از مطالب منتشره بخش سرمقاله، این نهضت »ثبت و تدوین« 
است، نه »روایت«! و مصائب نقد درام از مطالب منتشره بخش 
بازخورد به شمار می رود.در بخش تجربه این مجله مطالبی با 
عناوین از مردم به بوم، از بوم به امام؛ نوحه ســرای حماســی؛ 
قطب سازی، قربانی تمرکزگرایی و عوام فریبی؛ عزاداری بومی، 
از اتمســفر تا ادب؛ کوچک، زیباست؛ فاطیمه کوچک، سلول 
بنیادین حسینیه اعظم؛ از تولید تا تماشا در ابودبس؛ سری به 
حسینیه باصفای علویان؛ نگاهم به کلنل میهنی بود؛ همدلی 
به روایت نقاشــی دیواری؛ دید و بازدید هنری، پادزهر هژمونی رســانه ای؛ هم نشینی شعر و تصویر و نوا؛ روایت 
قهرمان به نقل نوجوان؛ اینجا گیلان حسین بن علی )ع(؛ و تکیه بر چند نسل هنرمند حسینی منتشر شده اند.

معجزه با دســت های خالی؛ یکی از یک ها؛ انتهای جریان عاشقی؛ بالا و پایین های زندگی پدر بسیجی؛ حماسه 
زیبا؛ فرماندهی یک خانه - پایگاه؛ کلاه پهلوی باب ســرم نیست؛ مردم همه راوی بودند؛ قلعه، قهرمان، غرقگی؛ 
دیدار با زکی خان در لشــکر اشقیا؛ رنگ زیبای مرگ؛ برای مردمی ترین کنش فرهنگی خود اتکا در تاریخ ملی؛ 
پای پیاده، پای کار پیشرفت پژوهی؛ نهضت روایت در مدارس فرانسه مطالب بخش روایت مجله پیش رو هستند.

در بخش راهبرد هم مطالب هم هنرپروری، هم جهادگری؛ تا مدیر فرهنگی چقدر بفهمد؛ واکنش به روز هم ایده 
راهبردی می خواهد هم بیان هنری؛ بی تاب شدیم؛ غزه - غزه؛ اگر اول نگوییم به جای اگر نگوییم؛ روایتی شهری 
از شهید غیریت؛ ابتهاج در التهاب؛ آواربرداری از تصویر متروپل و عبور از اعداد، خلاقیت در امداد و در بخش ایده 
مطالبی با عناوینی همچون دیپلماســی قومی بلوچ؛ سرمشق حماسه نگاری؛ حماسه، حکمت، هویت؛ نه به هنر 
آئینی خنثی؛ راوی مستقل، روایت استقلال و در بخش داستان مطالبی با عناوینی همچون دختران جنگل؛ گور 

سفید؛ برگ های درخت گردوی عزیز چاپ شده اند.

»سوره سیمرغ« درباره هنر و روایت بومی 
انقلاب اسلامی منتشر شد

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

ر  پرده ی اول، محمود تک تک پرسوناژها را رنگ امیزی می د
کند و ارتباطات آن ها را با خالد شکل می دهد. در انتهای 
پرده ی اول، خالد که در ابتدا ی داستان یک نوجوان خام 
و درگیر مســایل دوران بلوغ بــوده، کم کم به یک مبارز 
سیاسی تبدیل میشــه و فعالیت هایش او را راهی زندان 
میکند. پرده ی دوم داســتان در زندان با شــکل گیری 
شــخصیت های جدید، روایت می شود.داســتان کتاب 
همســایه ها در زمان ملی شدن صنعت نفت و به قدرت 
رســیدن مصدق در اهواز اتفاق می افتد و به خوبی این 
واقعــه ی تاریخی را در کنار دیگر اجزای کتاب به تصویر 
می کشــد.احمد محمود پس از کودتای ۲۸ مرداد سال 
۱۳۳۲ بازداشــت شد و به علت این که با حکومت پهلوی 
همــکاری نکرد و توبه نامه هم امضا نکرد، مدت زیادی را 
در زندان به سر برد. پس می توان نتیجه گرفت که بخش عظیمی از اتفاقاتی که در همسایه ها به تصویر 
کشیده شده شرح مبارزات سیاسی خودش است.این کتاب اولین رمان محمود است. با این حال او توانست 
در همین ابتدا ســبک و سیاق نگارشش را به مخاطب بنمایاند. شیوه ای که تمام مشخصات ریالیسم را 
در خود گنجانده است و به خوبی تار و پود سیاسی، اجتماعی، تاریخی اهواز به عنوان سمبلی از ایران ان 
زمان را به تصویر کشیده است . نمی خواستم  معرفی این کتاب را بنویسم! نوشتن از کتاب همسایه ها به 
معنی این بود که من باید از دنیایی که احمد محمود خلقش کرده بود بیرون بیام و من نمی خواستم که 
اینجوری بشه. این اولین کتابی بود که از احمد محمود میخوندم. و باید بگم دارم میرم که بقیه ی آثارش 
رو بخونم. مدام خودم رو ســرزنش میکنم که چی شــد زودتر سراغ آثارش نرفتم؟ محمود تو همسایه ها 
براتون یه دنیا ترسیم میکنه با تمام جزییات، کوچکترین و ریزترین جزییاتی که به چشم هر کسی نمیاد. 
و بعد شما رو وارد این دنیا میکنه تا با صدها شخصیت این کتاب اشنا بشید. محمود تو همسایه ها براتون 
یه دنیا ترسیم میکنه با تمام جزییات، کوچکترین و ریزترین جزییاتی که به چشم هر کسی نمیاد. و بعد 

شما رو وارد این دنیا میکنه تا با صدها شخصیت این کتاب اشنا بشید.

بهترین گلزن تاریخ باشگاه اتلتیکو مادرید به حضور کیلیان ام باپه در رئال مادرید واکنش نشان داد.به گزارش ایسنا، به نظر می رسد که حضور کیلیان ام باپه در 
رئال مادرید قطعی شده است و به زودی این انتقال بزرگ رسانه ای خواهد شد.ام باپه بعد از ۷ سال حضور در پاری سن ژرمن حاضر به تمدید قراردادش با این 
تیم فرانسوی نشد تا رئال بتواند او را به صورت مجانی در تابستان پیش رو جذب کند.به نوشته لوموند، آنتوان گریزمان ستاره محبوب اتلتیکو مادرید به حضور ام 
باپه در رئال مادرید واکنش نشــان داد و گفت: ام باپه با اســتقبال بسیار خوبی در اسپانیا مواجه خواهد شد. خوشحال خواهم شد که با او رقابت کنم. او می تواند 
روزهای خوبی را در رئال تجربه کند.گریزمان درباره حضور در بازی های المپیک ۲۰۲۴ گفت: فعلا چیزی قطعی نشده است. باید با باشگاه اتلتیکو مادرید صحبت 
کنم تا بدانم که آیا اجازه حضور را به من می دهند یا خیر. من توانایی های بدنی ام را می دانم چرا که با بهترین کادر پزشکی در حال کار کردن هستم. به نظرم 

حضور در المپیک مشکلی ایجاد نخواهد کرد.

محققان ماده ای به نام آب خشــک را برای خاموش کردن موثر باتری های لیتیوم 
یونی به کارگرفتند.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اینترســتینگ انجینرینگ، 
باتری های لیتیوم یونی به دلیل تراکم انرژی و ماندگاری شــان به طور گسترده در 
دستگاه های مختلفی مانند وسایل نقلیه و ابزارهای ذخیره انرژی به کار می روند. با 
این وجود نگرانی های ایمنی درباره ریسک آتش سوزی ناشی از اختلالات حرارتی 
تشدید شده است.چالش مذکور در سال های اخیر توجهات زیادی را به خود جلب 
کرده اســت. از آنجا که باتری های لیتیوم یونی در صنایع مختلفی به کار می روند، 
کنترل خطرات ایمنی همچنان برای محققان و تولید کنندگان حیاتی اســت. در 
همین راستا گروهی از محققان چینی از آب خشک )DW( استفاده کردند. DW ماده 
ای انبوه در آب مایع و یک عنصر احتمالی برای خاموش کردن آتش ســوزی باتری 
 Civil Aviation( های لیتیوم یونی است.به گفته تیم محققان دانشگاه هوانوردی چین
University of China( ساختار »هسته-پوسته« خاص آب خشک و پراکندگی آن به 

عنوان یک پودر خشک مزایای قابل توجهی دارد. این ماده ولتاژ شکست الکتریکی 
بالایی را نشــان می دهد و بر مشــکل رســانایی مرتبط با آب مایع غلبه می کند.

جزییات این تحقیق در ژونال انرژی اســتوریج منتشر شده است. براساس تحقیق 
مذکور دلیل خراب شدن باتری های لیتیوم یونی بیشتر اوقات به دلیل فشار گرمایی، 
الکتریکی یا مکانیکی است که به افزایش دمای داخلی باتری و در برخی موارد فرار 
حرارتی )TR(منجر می شود. TR ریسک انبساط، نشتی ، آتش سوزی یا حتی انفجار 
باتری را در بردارد.روش های خاموش کردن آتش شــامل از بین بردن انرژی باتری 
و حتی کاهش دما و مهار واکنش های گرمازا می شــود.در پژوهش های پیشــین 
عوامل مختلف خاموش کردن آتش همراه آب و C۶F-Ketone به دلیل تاثیرات خنک 
کنندگی موادی نوید بخش هســتند. اما هزینه بــالایC۶F-Ketone و نگرانی هایی 
درباره تاثیر آن بر محیط زیست مانع استفاده گسترده آن است.آب به دلیل ظرفیت 
حرارتی بالا و راحتی دسترســی به آن، یک گزینه محبوب در این زمینه است. مه 
آب که شــامل قطرات ریز این ماده است، درسرکوبTR و آتش سوزی باتری های 
لیتیوم یونی کارآمد بوده اند. با این وجود به گفته محققان روش های مبتنی برآب 
با چالش رسانایی روبرو هستند زیرا به اتصالی برق منجر می شوند.اما آب خشک به 
دلیل ساختار پوسته- هسته ای شکل با آب محتوی بالا یک راه حل نوین به حساب 
می آید. ویژگی های یگانه آب خشک قابلیت های خنک کنندگی مایع و پراکندگی 
جامد مانند دارد و به همین دلیل گزینه ای ایده آل برای خاموش کردن آتش سوزی 
باتری های لیتیوم یونی است.پژوهشــگران در آزمایش های خود نمونه هایی از آب 
خشک را با میزان آب با محتوای متفاوت به کار بردند تا قابلیت های خنک کنندگی 

و ایمنی الکتریکی آنها را بسنجند.

کنگره آمریکا کارگروه ویژه 
هوش مصنوعی ایجاد می کند

رهبران نمایندگان مجلس آمریکا یک کارگروه ویژه برای بررســی قوانین احتمالی 
جهت برطرف کردن نگرانی های مرتبط با هوش مصنوعی ایجاد می کنند.به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از رویترز، تلاش های کنگره برای تصویب قانونی برای هوش 
مصنوعی با وجود پیشــنهادات حقوقی متعدد و گردهمایی های رده بالا در ســال 
گذشــته میلادی با مانع روبرو شد.مایک جانسون یکی از نمایندگان جمهوری خواه 
و حکیــم جفریز رهبر نمایندگان دموکرات کنگره آمریکا اعلام کردند کارگروه ویژه 
مذکور مســئولیت تهیه گزارشی جامع و کامل را دارد و باید اقدامات متناسب برای 
محافظت از ملت در مقابل تهدیدهای فعلی و نوظهور را در نظر بگیرد.گزارش کارگروه 
ویژه کنگره آمریکا شــامل دستورالعمل اصولی، توصیه هایی برای چشم انداز پیش 
رو و پیشــنهادات سیاســت گذاری دو جانبه با همکاری کمیته ها خواهد بود.جی 
اوبرنولت رییس این کارگروه ۲۴ نفره خواهد بود. به گفته او گزارش آنها استانداردهای 
رگولاتوری و اقدامات ملزوم از سوی کنگره برای محافظت از شهروندان و پشتیبانی 
از ادامه سرمایه گذاری و نوآوری در هوش مصنوعی را نشان می دهد.هوش مصنوعی 
مولد که قادر به تولید متن، عکس و ویدئو اســت، هیجان زیادی در بازار ایجاد کرده 
است. این درحالی است که کارشناســان بیم دارند فناوری مذکور به منسوخ شدن 
برخی مشــاغل، اختلال در انتخابات و احتمالا غلبه بر انسان منجر شود و پیامدهای 
فاجعه باری داشته باشد.پس از آنکه در ماه ژانویه تماس های رباتیکی با دیپ فیک 
جوبایدن از شــهروندان یک ایالت آمریکایی خواست در انتخابات به وی رای ندهند، 
چالش هوش مصنوعــی بیش از پیش مورد توجه قرار گرفت. پــس از این رویداد، 
کمیسیون فدرال ارتباطات آمریکا در ماه جاری میلادی)فوریه(برقراری تماس با 

صداهای تولید شده با هوش مصنوعی را غیرقانونی اعلام کرد.
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